
 

 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 24. juli 2019 stillet følgende spørgs-

mål nr. 14 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares.  

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karina Adsbøl (DF). 

 

Spørgsmål nr. 14:  

”Vil ministeren kommentere artiklerne "SPÆNDT FAST DØGNET RUNDT", "Mistede 

benet bid for bid", "THISTED VIL IKKE FORKLARE SIG" og "Flere er blevet kvalt i de far-

lige stofseler" bragt i Ekstra Bladet den 24. juli 2019? Vil ministeren i forlængelse 

heraf indhente en redegørelse fra Thisted Kommune? Alzheimerforeningen udtaler i 

artikelserien, at der ikke er tale om en enkeltstående sag, hvordan vil ministeren i ly-

set heraf sikre en god og værdig behandling af ældre på plejehjem?” 

 

Svar: 

Det er et utrolig trist forløb, der beskrives i de fremlagte artikler. En artikelrække som 

denne gør derfor også et stort indtryk på mig som sundheds- og ældreminister.  

 

Generelt sætter reglerne på sundheds- og ældreområdet de overordnede rammer 

for, hvordan der sikres en sundhedsfaglig forsvarlig behandling samt en værdig pleje 

og omsorg for svækkede ældre, der har brug for hjælp for at kunne klare sig selv. Det 

gælder også for personer på plejehjem. Når en borger udskrives fra sygehus til pleje-

hjem, har regionerne og kommunerne et fælles ansvar for – i samarbejde med borge-

rens praktiserende læge – at få koordineret, at borgeren modtager den nødvendige 

efterbehandling, som er fastlagt fra sygehuset. Det gælder også i forhold til at sikre, 

at der er de rette kompetencer til for eksempel sårpleje, når man udskrives til pleje-

hjem.  

 

Jeg kan forstå på pressens dækning af sagen, at de pårørende har benyttet mulighe-

den for at klage over forløbet. 

 

I tilknytning hertil, kan jeg oplyse, at mine embedsmænd på baggrund af pressens op-

lysninger om sagen har kontaktet Styrelsen for Patientsikkerhed med henblik på, at 

styrelsen kan vurdere, hvorvidt det beskrevne forløb giver anledning til, at tilsynet 

skal reagere.  

 

I den forbindelse vil jeg gerne gøre opmærksom på muligheden for, at alle kan ind-

give en bekymringshenvendelse til Styrelsen for Patientsikkerhed, hvis man oplever 

konkrete forhold på fx et plejehjem, der giver anledning til bekymring for kvaliteten 

af hjælpen, plejen og omsorgen til de ældre. Tilsvarende gælder i forhold til, hvis man 

er bekymret for patientsikkerheden på et behandlingssted. Styrelsen for Patientsik-

kerhed vil herefter undersøge, om mistanken er begrundet eller ej og vil på baggrund 

af denne vurdering iværksætte de nødvendige tiltag med henblik på, at der rettes op 

på de pågældende forhold.   

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg 

Holbergsgade 6 

DK-1057 København K 

 

T +45 7226 9000 

F +45 7226 9001 

M sum@sum.dk  

W sum.dk  

 

 

Dato: 28-08-2019 

Enhed: AELSAM 

Sagsbeh.: DEPCDHE 

Sagsnr.: 1906567 

Dok. nr.: 952500 

 

Sundheds- og Ældreudvalget 2018-19 (2. samling)
SUU Alm.del - endeligt svar på spørgsmål 14 

Offentligt

mailto:sum@sum.dk
http://sum.dk/


 

Side 2 

For så vidt angår spørgsmål om brugen af magtanvendelsesreglerne i serviceloven, 

kan jeg henvise til social- og indenrigsministerens reviderede svar på SOU alm. del 

spm. 14.  

 

Jeg vil afslutningsvis gerne understrege, at både regeringen og jeg som sundheds- og 

ældreminister har som en vigtig prioritet at sikre vores velfærd og videreudvikle æld-

reområdet med fokus på værdighed og kvalitet i ældreplejen. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Christina Debes Helm 

 


